



1. IMPORTANT NOTICES

1. MAIL BALLOT

INCLUDED WITH THE NEWSLETTER IS AN ELECTION KIT, WHICH, FOR THE FIRST TIME WILL PERMIT ALL MEMBERS OF THE CHA TO PARTICIPATE IN OUR ANNUAL ELECTIONS. PLEASE TAKE NOTE OF THE ENCLOSED INFORMATION AND COMPLETE YOUR BALLOT. IT MUST BE RETURNED POSTMARKED NO LATER THAN THE 15TH MAY, PRECEEDING THE ANNUAL GENERAL MEETING OR RECEIVED AT THE ANNUAL GENERAL MEETING PRIOR TO THE CLOSING OF THE BALLOT BY THE CHAIRMAN.

2. INFORMATION ON THE HISTORICAL PROFESSION

The previous Newsletter, (autumn, 1985), carried information on members of history departments from Canadian universities, (names of chairpersons, recent awards, promotions, retirements, positions filled or soon to be filled). We asked for your reaction to this new initiative and we heard from many of you, especially from institutions which were not contacted initially, in particular, the various colleges. It is too late to make all the necessary corrections and omissions to everyone's satisfaction. Please accept our apologies. We can assure our readers, since we received many positive comments, that our next mailing list and questionnaire will be exhaustive.

1. AVIS IMPORTANTS

1. ELECTION PAR LA POSTE

CI-JOINT, UN DOSSIER QUI PERMETTRA A TOUS NOS MEMBRES, POUR LA PREMIERE FOIS, DE PARTICIPER AUX ELECTIONS ANNUELLES POUR LE RENOUELEMENT DU CONSEIL DE LA SHC. S'IL-VOUS-PLAIT PRENEZ NOTE DES INFORMATIONS QUI Y SONT CONTENUES, PUIS REMPLISSEZ VOTRE BULLETIN. NOUS LE RETOURNER, AU PLUS TARD, LE 15 MAI 1986, CACHET DE POSTE FAISANT FOI. VOUS POUVEZ EGALEMENT LE DEPOSER A L'ASSEMBLEE GENERALE ANNUELLE, AVANT L'HEURE DE FERMETURE DU VOTE QUI SERA DECRETEE PAR LE PRESIDENT DE L'ASSEMBLEE.

2. INFORMATIONS SUR LES HISTORIENS

Le précédent Bulletin (automne 1985) présentait, aux pages 29 à 36, des informations pertinentes sur le personnel des départements d'histoire des universités canadiennes (noms des directeurs; promotion à l'intérieur des départements; prix et distinctions récemment obtenus; retraites; postes récemment remplis ou à pourvoir). Nous demandions alors les réactions de nos lecteurs à cette initiative. Nous en avons reçues... spécialement, et avec raison, de la part des institutions qui n'avaient pas été contactées (en particulier, les Colleges). Il est trop tard pour corriger les choses de façon qui satisfierait tous les oubliés. Nous leur demandons de nous pardonner et les assurons que, l'an prochain -- puisque l'expérience ayant été positive, nous la poursuivrons -- la liste des destinataires du questionnaire d'information sera exhaustive.

TABLE OF CONTENTS/TABLE DES MATIERES

	Page
1. Important notices/Avis importants	
Mail Ballot/Election par la poste	1
Information on the Historical Profession/Informations sur les historiens	1
Radio Broadcasts "Did you know that...?"/Capsules radiophoniques	
"Le saviez-vous?"	2
Copyright Law and Thesis, David Breen Case/Loi des droits d'auteur et thèses, le cas de David Breen	2
Editor wanted/Rédacteur demandé	3
Intellectual History Interest Group/Histoire intellectuelle	3
Historical Booklets/Brochures historiques	3
Announcements for the Newsletter/Annonces pour le Bulletin	3
2. Albert B. Corey Prize/Le prix Albert B. Corey	4
3. The Teaching of History/L'enseignement de l'histoire	4- 8
4. New Archives Act/Nouvelle loi régissant les Archives publiques du Canada	8- 9
5. Call for Papers/Demandes de Communications	
Church History/Histoire de l'Eglise	10
Carolinas Symposium on British Studies/Symposium des Carolines sur les études britanniques	10
Ben Gurion Research Centre and Archives	10-11
6. Walter P. Reuther Archives of Labor & Urban Affairs/Archives du travail et des Affaires urbaines Walter P. Reuther	11
7. Obituary/Nécrologie -- Stanley Pech	11-12

3. RADIO BROADCASTS "DID YOU KNOW THAT...?"

To complete the information provided in our last Newsletter on this subject, the Social Science Federation of Canada is pleased to announce that the following universities: Edmonton, Athabasca, Calgary and Regina, invited the interviewers to their campus. In addition, they will also be present at the Learned Societies Meetings in Winnipeg.

Several historians have already contributed to this project. Several others have indicated that they will be in Ottawa and plan to participate. Once again, we would like to encourage our members to make use of this means of communication.

- - - - -

4. COPYRIGHT LAW AND THESIS, DAVID BREEN CASE

For a number of years now, members of the CHA have been contributing to a defence fund, which is gradually reaching its goal of \$25,000, to be used by members in defending their professional rights.

What follows is a brief account of one case which underlines the need for such a fund.

In 1972, one of our colleagues, David Breen, completed his doctoral dissertation entitled "The Canadian West and the Ranching Frontier, 1875-1922". In 1982, a revised version of his thesis was published. In 1978, while preparing his theses for publication, he came across a popular history of "Ranching". On perusing the book, to his surprise, he found that several paragraphs had been lifted word for word from his thesis. Eventhough the total amount of work plagiarized was small, after consulting with legal counsel, he decided to take actions for he felt that a legal decision on this matter would be of use to other researchers. Six years later, in October 1985, the case was finally settled in Breen's favour.

Members can obtain a copy of the "Judgement" and the "Reasons for Judgement" by writing the CHA Secretariat.

Among the reasons for judgement Judge Marcel Joyal stated "Academic treatises, research papers and other written material enjoy as much copyright as any other work. It is not open to anyone to presume that because there might not be a commercial market for such work or that historical and other academic treatises are meant to be used by others that they should thereby be fully available to anyone. Academic papers are as fully entitled to the protection of the Copyright Act as any best seller." This is an important legal precedent that will be of use to all members when defending their publication rights.

- - - - -

3. CAPSULES RADIOPHONIQUES "LE SAVIEZ-VOUS?"

Pour compléter les informations fournies dans le Bulletin d'automne 85 à ce sujet, la Fédération canadienne des sciences sociales nous annonçait que des entrevues allaient avoir lieu, hors d'Ottawa, à l'invitation de certaines universités. Ainsi Edmonton, Athabasca, Calgary et Regina ont été ou seront bientôt visités. De plus, les deux responsables des entrevues seront présentes aux Sociétés savantes, à Winnipeg.

Quelques historiens ont déjà contribué à "Le saviez-vous?"; quelques autres ont annoncé leur passage à Ottawa et leur désir de participer à l'expérience. Nous vous encourageons, encore une fois, à utiliser ce moyen de communication.

- - - - -

4. LOI DES DROITS D'AUTEUR ET THESEES, LE CAS DE DAVID BREEN

Nos membres se souviendront avoir reçu, depuis plusieurs années, accompagnant leur formulaire de renouvellement, un feuillet expliquant que, peu à peu, la SHC se constituait un fonds de 25,000\$ pour assister les membres dont les droits professionnels ont été lésés.

Brièvement, voici un exemple où une partie de notre fonds actuel a été utilisé.

En 1972, un de nos collègues, David H. Breen soutenait sa thèse de doctorat intitulée "The Canadian West and the Ranching Frontier, 1875-1922". En 1982, il en publiait le texte remanié. En 1978, cependant, était paru un livre populaire sur le ranching dans l'Ouest canadien et David Breen avait été surpris d'y retrouver, ici et là, le mot à mot de certains des paragraphes de sa thèse. Bien qu'au total très peu de son travail ait été plagié et que, dans la publication de 78, les extraits plagiés aient occupé peu d'espace, Breen, après consultation, décida de rechercher, dans cette affaire, une décision juridique qui pourrait être utile à d'autres chercheurs. Six années s'écoulèrent avant qu'un procès ait lieu qui se termina, en octobre 1985, par une victoire complète de Breen.

Ceux qui désireraient avoir une copie du jugement pourront adresser leur requête au Secrétariat de la SHC.

Parmi les raisons invoquées pour soutenir sa décision, le juge L.-Marcel Joyal écrit que les traités académiques, mémoires de recherches et autres écrits sont protégés selon la loi des droits d'auteurs aussi bien que les livres. Cet énoncé constitue un précédent juridique sans équivoque qui sera très utile à nos membres qui, à l'avenir, devraient entreprendre des démarches en cour pour défendre leurs travaux non publiés.

- - - - -

5. EDITOR WANTED

The Publications Committee of the Canadian Historical Association is seeking candidates for the position of editor of the Register of Dissertations. The appointment is generally made for a three year term, starting in May 1986, and will include an annual honorarium of \$500. The editor will have an opportunity to contribute to the revision of the Register and improve this basic tool of historical research in Canada.

Those interested in being considered for this position are asked to contact Marianne McLean, Manuscript Division, Public Archives of Canada by letter or by telephone (613) 996-7342 by Thursday, 3 April 1986.

- - - - -

6. INTELLECTUAL HISTORY INTEREST GROUP

Terry Cook is pleased to report a good response to his appeal in last summer's Newsletter for expressions of interest among CHA members in forming an Intellectual History Interest Group in the Association. Many respondents proposed interesting activities for the group, as well as the need to define intellectual history vis-à-vis cultural history, religious studies, and so on. As a result of this interest, an inaugural meeting has been scheduled for the Winnipeg meeting, at which time the structure and purposes of the group will be decided. Those who expressed an interest in forming the group, and any other members as well, should plan to attend.

- - - - -

7. HISTORICAL BOOKLETS

The Editors of the Historical Booklets series were overwhelmed with proposals in response to their Newsletter appeal for additional titles. Sorting through these proposals, clearing up loose ends with authors, and evaluating the many proposals to choose the best few for the next five years of the programme has taken longer than anticipated. It is hoped that the process will be completed by late March or early April and that authors will then be notified personally of the Editors' decision. In the meantime, they wish to thank the potential authors for their interest in the programme and for their patience.

- - - - -

8. ANNOUNCEMENTS FOR THE NEWSLETTER

We are asking our members, whenever possible, to forward their material in both official languages, (conference announcements, calls for papers, etc). The CHA's translation costs are already quite large. In addition, the editors also spend a lot of their time on translation.

- - - - -

5. REDACTEUR DEMANDE

Le Comité des publications de la Société historique du Canada est à la recherche de candidats pour combler le poste de rédacteur du Répertoire des thèses. La nomination est pour une durée de trois ans commençant en mai 1986 et comprendra des honoraires annuels de 500\$. Le rédacteur revisera le répertoire et aura l'occasion d'améliorer cet instrument fondamental de recherche historique au Canada.

On demande aux intéressés d'écrire ou de téléphoner à Marianne McLean, Division des manuscrits, Archives publiques du Canada (613) 996-7342 d'ici jeudi, le 3 avril 1986.

- - - - -

6. HISTOIRE INTELLECTUELLE

Terry Cook est heureux de la bonne réception qu'a reçue son appel lancé dans le Bulletin d'été 1985 aux membres de la SHC qui seraient intéressés à former un Regroupement de l'histoire intellectuelle. Plusieurs répondants ont proposé des activités intéressantes pour ce groupe; on a également souligné la nécessité de définir l'histoire intellectuelle par rapport à l'histoire culturelle, les études religieuses, etc. Tous les intéressés (ceux ayant déjà signifié cet intérêt comme tous les autres) sont convoqués à une première réunion qui se tiendra au cours du congrès de Winnipeg; la structure et les buts du regroupement seront alors formulés.

- - - - -

7. BROCHURES HISTORIQUES

Les éditeurs des Brochures historiques ont été débordés de propositions de nouveaux titres suite à leur plus récente annonce parue dans le Bulletin. Le processus visant à retenir les plus intéressantes, pour le prochain programme quinquennal de publications dans cette série, prend plus de temps que prévu. Cependant, les auteurs sélectionnés seront vraisemblablement contactés avant la fin mars ou les premiers jours d'avril. Entre temps, les éditeurs désirent remercier les intéressés de leur patience.

- - - - -

8. ANNONCES POUR LE BULLETIN

Nous demandons à nos membres individuels ou collectifs de faire leur possible pour expédier au secrétariat, dans les deux langues officielles du pays, toute annonce (avis de congrès, appels de communications, etc.) qu'ils désirent faire paraître dans le Bulletin. La traduction à contrat coûte quelques centaines de dollars par année à la SHC; la traduction faite par les éditeurs consomme beaucoup de leur temps.

- - - - -

2. ALBERT B. COREY PRIZE

The Albert B. Corey Prize in Canadian-American Relations, jointly sponsored by the American Historical Association and the Canadian Historical Association, will be awarded in December 1986 at the Annual meeting of the American Historical Association for the best book dealing with the history of Canadian-American relations or the history of both countries. The prize carries a cash award of \$2000.

Books bearing an imprint of 1984 or 1985 are eligible for the 1986 prize. A copy of each entry should be sent to each judge.

1. Professor Chris Armstrong
Department of History
York University
4700 Keele Street
Downsview, Ontario
M3J 1P3
2. Professor Brian Villa
Department of History
University of Ottawa
Ottawa, Ontario
K1N 6N5

The deadline for submission of entries is 15 June 1986.

* * * * *

3. THE TEACHING OF HISTORY

The following article is the seventh in a series on the teaching of history commissioned by the CHA Council's Teaching of History Committee. In the last issue Professor Terry Crowley addressed the desirability of introducing undergraduate history students by means of a formal course to the methods of history and the nature of historiography. He then went on to detail the sort of thing he does in such a course at the University of Guelph. In this issue Professor André Ségal describes the situation regarding methods and historiography courses in the Province of Québec with specific reference to what is done at Laval University.

Reactions or comments, including suggestions for further topics and authors, should be directed to:

Professor J. Donald Wilson
Chair, CHA Teaching of History Committee
Faculty of Education
University of British Columbia
2125 Main Mall
Vancouver, B.C.
V6T 1Z5

Professor Ségal is a member of the History Department at Laval University

HISTORY AND METHODOLOGY AT LAVAL UNIVERSITY

"Have you passed methodology yet?" That's the question most often asked by students in the first year of the bachelor programme at Laval University. "Methodological Exercises" is in fact the first and most difficult course in the

2. LE PRIX ALBERT B. COREY

La Société historique du Canada et l'American Historical Association organisent conjointement le concours Albert B. Corey. Le prix de 2 000\$ sera décerné en décembre 1986, lors du congrès annuel de l'American Historical Association, pour le meilleur ouvrage paru sur les relations canado-américaines ou sur l'histoire des deux pays.

Les ouvrages publiés en 1984 et 1985 sont éligibles pour le concours 1986. Une copie doit parvenir à chacun des juges suivants avant le 15 juin 1986.

3. Professor Suzann Buckley
Department of History
State University of New York
Rugar Street, Champlain Valley Hall
Plattsburgh, N.Y. 12901
U.S.A.
4. Professor John D. Wirth
Department of History
Stanford University
Stanford, CA 94305
U.S.A.

* * * * *

3. L'ENSEIGNEMENT DE L'HISTOIRE

Voici le septième article de cette série paraissant sous la responsabilité du Comité de l'enseignement de l'histoire de la SHC. Dans le dernier Bulletin, le professeur Terry Crowley écrivait qu'il était désirable, à l'aide d'un cours, d'introduire les étudiants du 1^{er} cycle aux méthodes historiques et à l'historiographie. Il nous détaillait un de ses cours, offert à l'université de Guelph, ayant ces objectifs. aujourd'hui, le professeur André Ségal décrit la situation au Québec, en particulier à l'université Laval, concernant les cours de méthodologie et d'historiographie.

Nous vous prions d'adresser vos commentaires, qui pourraient faire l'objet de publication, au:

Professeur J. Donald Wilson
Président du comité d'enseignement de l'histoire
Faculty of Education
University of British Columbia
2125 Main Mall
Vancouver, B.C.
V6T 1Z5

Le professeur Ségal est membre du département d'histoire de l'université Laval.

HISTOIRE ET METHODE A L'UNIVERSITE LAVAL

"As-tu passé métho?" C'est la question que se posent les débutants du baccalauréat d'histoire à l'Université Laval. En effet, le cours initial et le plus exigeant, celui qui ouvre le programme